重水中固氮酶催化还原乙炔产物的^1H NMR研究

陈忠,林国兴,蔡淑惠,徐昕,黄静伟,万惠霖,蔡启瑞

厦门大学化学系.厦门(361005);厦门大学物理学系.厦门(361005);厦门大学固 体表面物理化学国家重点实验室. 厦门(361005)

收稿日期 修回日期 网络版发布日期 接受日期

用^1HNMR研究了固氮酶在重水中催化还原乙炔的反应产物氘代乙烯.

种用群对称性对^1HNMR谱图进行了归属,计算了几种可能的C`2H~2D~2

结构以及C~2H~3D结构的NMR谱线频和强度,得出了理论谱.通过理论谱与实验谱的比较,

表明固氮酶在重水中催化还原乙炔的产物主要以顺式结构C~2H~2D~2为主,并含有较多的单氘代烯.

单氘代乙烯相对乙烯的化学位移往高场移动约4.0Hz,而双氘代乙烯向高场的位移大约是单氘代乙烯的2倍左右。 关键词 乙炔 氘代乙烯 催化反应 固氮酶 重水 化学位移 质子磁共振谱法

分类号 0647

^1H NMR study on the products of the catalytic reduction of ethyne by nitrogenase in D~2O

Chen Zhong, Lin Guoxing, Cai Shuhui, Xu Xin, Huang Jingwei, Wan Huilin, Cai Qirui

Xiamen Univ, Dept Chem.Xiamen(361005);Xiamen Univ, Dept Phys.Xiamen (361005);State Key Lab Phys Chem Solid Surface, Xiamen Univ, Dept Chem. Xiamen(361005)

Abstract The products of the catalytic reduction ethyne by nitrogenase in D~2O were studied by ^1H NMR. In order to assign the ^1H NMR spectrum, the theoretical spectra of C~2H~2D~2 were calculated using group symmetry. The final eigenfunctions, eigenvalues, allowed transitions and intensities of C~2H~2D~2 and C~2H~2D were obtained. It can be concluded that the products comprised mainly of cis-C~2H~2D~2. There was also some C~2H~3D. ^1H chemical shift in C~2H~3D moved by ca.4. 0Hz to the upfield compared with that in C~2H~4. The upfield shift in C~2H~2D~2 was about twice as large as that in C~2H~3D. The theorical results are in good agreement with experimental ones.

Key words ACETYLENE CATALYTIC REACTION NITROGENASE HEAVY WATER CHEMICAL SHIFT PROTON MAGNETIC RESONANCE SPECTROMETRY

DOI:

通讯作者

扩展功能

本文信息

- ► Supporting info
- ▶ **PDF**(507KB)
- ►[HTML全文](0KB)
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶ 复制索引
- ► Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶浏览反馈信息

相关信息

- ▶ 本刊中 包含"乙炔"的 相关文章
- ▶本文作者相关文章
- 陈忠
- 林国兴
- 蔡淑惠
- 徐昕
- 黄静伟
- 万惠霖
- 蔡启瑞